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Vážení spoluobčané,
ve středu 6. prosince 2017 se

konalo  páté  veřejné  zasedání
zastupitelstva  města  Raspenavy
v tomto roce. Na tomto zasedání byl,
mimo jiné, schválen rozpočet na rok
2018, včetně Střednědobého výhledu
rozpočtu  na  roky  2019  až  2023.
Schváleno  bylo  uzavření  smlouvy  o
dílo na rekonstrukci fasády a střechy
na  objektech  lékárny  a  přilehlé
stodoly  s autobusovou  zastávkou  a
schválen  byl  prodej  cisternové
hasičské  nástavby.  Schválený
rozpočet  počítá  s příjmy  ve  výši
56,012.900,-  Kč  a  výdaji  ve  výši
55,626.300,-  Kč.  Největší  stavební
akcí  roku  2018  bude  rekonstrukce
fasády a střechy na objektech lékárny
a  přilehlé  stodoly  s autobusovou
zastávkou,  včetně  výměny  oken.
V příštím  roce  by  měla  být
realizována také výstavba autobusové
zastávky  „U  sběrných  surovin“,
pokračovat by se mělo v rekonstrukci
zdravotního  střediska  (fasáda  a
okna), v rekonstrukci bytů a výměně
oken  v bytových  domech  v majetku
města  a  také  na  opravách  a
rekonstrukcích místních komunikací.

Vážení spoluobčané,
čtvrté  číslo  Raspenavského
zpravodaje  vychází  v čase  adventu,
v čase blížících se svátků vánočních.
Přeji  vám,  jakož  i  vašim  rodinám,
pokojné a štědré Vánoce a do nového
roku pevné zdraví, mnoho pracovních
i  osobních  úspěchů,  ať  vás  stále
doprovází štěstí a spokojenost.
 
Pavel Lžičař, starosta města
Raspenavy
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Provoz městského úřadu pro veřejnost
Pondělí7.30 – 11.30 hod    a    12.30 – 17.00 hod
Středa 7.30 – 11.30 hod    a    12.30 – 17.00 hod

Budova MěÚ je otevřena i   mimo hodiny určené pro veřejnost (úterý, čtvrtek), v době od 8.00 do 13.00
hodin.  Protože však pracovníci  v těchto dnech absolvují  školení,  vyřizují  záležitosti  i  mimo budovu MěÚ, nebo
zpracovávají agendu nutnou pro vydání rozhodnutí. Doporučujeme občanům přednostně využívat úředních dnů,
případně si návštěvu s pracovníkem dohodnout předem.

Lžičař Pavel - starosta
telefon: 482 360 432
email: pavel.lzicar@raspenava.cz
Hanzl Jaromír – místostarosta
telefon: 725 076 524, 482 360 433
email: jaromir.hanzl@raspenava.cz
Lipenská Jana – podatelna, sociální věci, správa 
majetku
telefon: 482 360 431
email: jana.lipenska@raspenava.cz
Hrdinová Eva – účetnictví
telefon: 482 360 440
e-mail: eva.hrdinova@raspenava.cz 
Beranová Ladislava – mzdy a poplatky
telefon: 482 360 444
e-mail: ladislava.beranova@raspenava.cz
Sýkorová Ivana – vedoucí ekonomického oddělení
telefon: 482 360 443
e-mail: ivana.sykorova@raspenava.cz
Hromníková Olga - ekonomické oddělení, pokladna

telefon: 482 360 441
e-mail: olga.hromnikova@raspenava.cz
Ing. Gondkovský Ludvík – správa majetku, pozemky
telefon: 482 360 446
e-mail: ludvik.gondkovsky@raspenava.cz 
Bc. Nosková Soňa – stavební úřad, životní prostředí, 
silniční správní úřad
telefon: 482 360 450
e-mail: sona.noskova@raspenava.cz
Horčičková Iveta – stavební úřad, životní prostředí, 
silniční správní úřád
telefon: 482 360 448
e-mail: iveta.horcickova@raspenava.cz
Kasalová Jaroslava – matrika, evidence obyvatel
telefon: 482 360 449
e-mail: jaroslava.kasalova@raspenava.cz
Čapková Radka -městská knihovna a informační 
centrum
telefon: 482 360 447
e-mail: knihovna@raspenava.cz

Městský úřad
25. a 26. 12. – zavřeno

27. 12. - úřední den
28. a 29. 12. - pro veřejnost úřad uzavřen

Knihovna
20.12. 2017 – 1. 1. 2018

Zavřeno – dovolená

Lékárna
28. 12. 2017 – otevřeno
29. 12. 2017 – zavřeno

MUDr. Roček - praktický lékař
22. 12. 2017 – dovolená

27. 12. 2017 – dovolená (zástup MUDr. Vacková v N. Městě p/S)
28. a 29. 12. 2017 – normální ordinační hodiny

MUDr. Šnajdar - zubní oddělení
20. 12. 2017 – 2. 1. 2018 - dovolená

Reklama  ceník (ceny včetně DPH)          Žádosti o zveřejnění reklamy nebo inzerce
Celá strana - A4            600 Kč         přijímá podatelna MěÚ osobně nebo 
Polovina strany – A5    400 Kč    prostřednictvím telefonu, faxu
Čtvrtina strany – A6     250 Kč     nebo elektronické pošty.
Menší plocha 150 Kč         
Inzerce  ceník (ceny včetně DPH)            Tel.: 482 360 431
Inzerát do 15 slov    50 Kč         Fax: 482 319 229
Inzerát do 30 slov              100 Kč       E-mail: mesto.raspenava@raspenava.cz
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Informace z městského úřadu 

Reklama a inzerce v Raspenavském zpravodaji

Kontakty na pracovníky MěÚ

MěÚ a knihovna vánoční provoz

Vánoční provoz na zdr. středisku a v lékárně
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V  těsné  blízkosti  školní  budovy  1.  stupně
základní  školy  Raspenava  vzniká  školní  přírodní
zahrada pro žáky naší školy.

Velký  finanční  příspěvek  na  vybudování  této
zahrady jsme získali z programu Pomáháme pomáhat,
který  pravidelně  vyhlašuje  firma KNORR-BREMSE.  
Další  sponzorský  dar  v  podobě  mulčovací  kůry  jsme
získali  od  firmy  Pila  Facek  a  materiál  na  haptický
chodník  věnoval  pan Karel  Sádovský z  Ferdinandova.
Úprava  pozemku  odbagrováním  skrývky  byla
zafinancována  Městem  Raspenava.  Obrovské
poděkování patří také rodičům žáků 1. stupně základní
školy, kteří věnovali nejenom své osobní volno a odvedli
obrovskou práci při zakládání prvních prvků vznikající
zahrady, ale poskytli také mnoho bylin, keřů a rostlin k
vysázení.

Děkujeme  také  zaměstnancům  školy  -
 vyučujícím  a  asistentkám,  kteří  se  zapojili  do
vybudování školní zahrady.

V pátek 20. října 2017 přišli ke školní budově
všichni odhodlaní, šikovní a pracovití brigádníci. Byli to
rodiče  našich  žáků  se  svými  dětmi  a  samozřejmě
zaměstnanci  školy.  Počasí  bylo slunečné  a  přispělo k
příjemně prožitému odpoledni. Během tohoto odpoledne
vznikl  haptický  chodník,  na  kterém  děti,  například
během velké přestávky, mohou bosé vyzkoušet, jaká je
chůze  po  různých  materiálech,  v  našem  případě  se
jedná o písek,  mulčovací  kůru,  kačírek,  šišky a malé
větvičky.

Na  poměrně  velkém  území  35  metrů
čtverečných  bylo  vysázeno  mnoho  rostlin,  keřů  a
stromů.  Tyto  rostliny  byly  voleny  tak,  aby  kvetly  a
dozrávaly  v  období  školního  roku  a  byly  vhodné  pro
opylování včelami a jejich plody pak byly potravou pro
ptáky. Děti tak budou moci pozorovat přírodu opravdu
zblízka.

Dalším prvkem naší zahrady je kompost, který
bude  využíván  v  budoucnosti  i  pro  zkompostování
zbytků jídel z jednotlivých tříd.

V budoucnosti plánujeme další rozšiřování naší
zahrady.  Jedná se  o  vybudování  dalších prvků,  které
patří do  přírodních zahrad (suchou zídku, bylinkovou
spirálu,  hmyzí  domeček,  ježkovník,  ptačí  budky,
škvorovníky apod).

Na  závěr  bych  chtěla  ještě  jednou  poděkovat
všem sponzorům a brigádníkům, kteří se do budování
školní  zahrady  zapojili.  Věříme,  že  tato  akce  nebyla
poslední a že na školní zahradě ještě sejdeme.

Mgr. Lenka Kubíková

Na Vánoce nemá být nikdo sám a mají se plnit i
ta nejtajnější přání. Řídíme se tím i v Českém rozhlasu,
a  proto  jsme  spustili  projekt  Ježíškova  vnoučata  na
podporu osamělým lidem v domovech seniorů po celém
Česku. Celý tým lidí, který na projektu pracuje, dostává
úplnou smršť dotazů a reakcí od posluchačů, „Teď jsme
ve fázi,  kdy se nám hlásí  jednotlivé  domovy seniorů,“
říká šéf vánočního projektu Ježíškova vnoučata Martin
Ondráček.

Domovy  začaly  pomalu  vkládat  přání
jednotlivých klientů, kterých dnes ráno bylo na tisíc. A
jak  se  mohou  lidé  připojit?  Stačí  napsat  mail  na
vnoučata@rozhlas.cz, a to do 24. prosince.

A jak zní některá z přání? Tak například paní
Marta z Jablonce by si přála šatní skříň, pan Miroslav

z Prahy by se rád na pár hodin stal závozníkem, paní
Oldřicha  by  si  zase  přála  dárkový  koš.  „Jsem
osamocený, chci cokoliv,“ píše pan Leoš.  

Český  rozhlas
Liberec  natočil  řadu
reportáží  o  seniorech,
zajímavých projektech, přání
osamělých lidí. Sledujte i vy
portál
jeziskovavnoucata.cz nebo
liberec.rozhlas.cz 
Na  slyšenou:  na
Frýdlantsku  nalaďte 97,4
FM
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Školní přírodní zahrada

Ježíškova  vnoučata:  Plňte  s  Českým  rozhlasem  Liberec
nejtajnější vánoční přání osamělým seniorům

http://www.jeziskovavnoucata.cz/
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Základní a Mateřská škola v Raspenavě žije
čilým  ruchem.  Na  vymýšlení  a  organizaci
nejrůznějších  akcí  se  ve  velké  části  podílí  školní
parlament.  Jen  co  se  děti  vrátily  po  letních
prázdninách zpět do lavic, volili žáci 5. – 9. tříd své
favority do parlamentu. Ihned po inauguraci nových
členů začal  nový  tým spolu se  svými koordinátory
vymýšlet, jak si tento školní rok zpestřit. 

Zástupci  tříd  přednesli  poté  svým
spolužákům návrhy akcí, které by se mohly na škole
konat.  Některé  návrhy  nenašly  pochopení,  jiné  se
naopak setkaly  s nadšením.  Jedním z podpořených
podniků  byl  i  Halloweenský  den.  Ten  se  konal
v úterý  31.  října  na  budovách  1.  a  2.  stupně  ZŠ.
Parlamenťáci  vyzdobili  školu  a  vylepili  plakáty,
ostatní  žáci  si  pak  vyzdobili  své  třídy.
V inkriminovaný  den  se  většina  žáků  a  všichni
kantoři  objevili  v maskách.  Jaké  bylo  překvapení
žáků,  které  matematiku  učila  Samara  z hororu
Kruh,  český  jazyk  odporná  čarodějnice  či  skřítek
pelerýňák,  zeměpis  zakrvácená  mumie.  Prvňáci
tentokrát měli tu čest s netopýrem. Kantoři naopak
měli  problém  oslovovat  jednotlivé  žáky,  neboť
v lavicích neseděli Honzové, Markéty a Kubové, nýbrž
kostlivci,  mumie,  čarodějové  a  čarodějnice  nebo
zombie. 

Akce byla velmi zdařilá, všechny masky byly
sladce  odměněny  a  vítězná  třída  byla  slavnostně
vyhlášena.  A  protože  se  parlament  schází  každou
středu a jeho členové spolu tráví i  další čas (např.
spaní ve škole), už nyní se plánují další obveselovací
akce. Momentálně připravují zástupci tříd prezentaci
na  setkání  žákovských  parlamentů  na  Krajském
úřadě  v Liberci.  Zároveň  již  přemýšlí  o  konání
3. ročníku vánoční sbírky krmiva a potřeb pro útulek
Azylpes v Krásném Lese. 

Mgr. Dana Štěpinová, učitelka

V den sv.  Martina 11. 11. 2017 Centrum
Mateřídouška, z.s. uspořádal ve svých prostorách
tvůrčí  dílny  pro  děti  i  malé  občerstvení  pro
lampionový průvod dětí, rodičů a prarodičů. Díky
Za lepší Hejnice, z.s. vznikla tradice sv. Martina,
na kterou se těší děti, rodiče i prarodiče. Divadelní
soubor B.O.B.R.  sehrál legendu, kdy sv.  Martin
byl prozrazen husami, a tak musel konat dobro.
Husy v tento den za svůj čin končí na pekáči. Hus
„práskaček  si  považují  ve  Skotsku,  kde  hlídají
bezpečně  palírny  whisky  před  zloději  svým
hlasitým kejháním. Pekáč je také nemine. 

Možná víte, že Franz Clam-Gallas měl svůj
vzor  ve  sv.  Martinovi,  přesvědčte  se  na  Křížové
cestě v bazilice.

Na  prosinec  Centrum  Mateřídouška
připravil program, kterým se budeme připravovat
na blížící se advent a vánoční svátky.

I  v roce  2018  budeme  pokračovat  v naší
bohaté a rozmanité činnosti nejen pro děti, ale i
celé rodiny.  

Na závěr si dovoluji popřát klidný adventní
čas, radostné a pohodové vánoční svátky a v roce
2018  pevné  zdraví,  štěstí  a  mnoho  osobních
úspěchů.

Eva Machková, předsedkyně CM, z.s. v Hejnicích
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Halloweenský den na ZŠ

Svatomartinské slavnosti
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Po malé  odmlce vám opět  přinášíme zprávy o
dění  v  naší  školce.  Minulý  školní  rok  jsme  zakončili
poslední  pátek  v  červnu  jak  již  tradičně  spaním  ve
školce, které začalo brzy odpoledne cestou za pokladem
s piráty, a pokračovalo malováním obličejů, opékáním
buřtíků a ochutnáváním dobrot  připravených rodiči  a
v době  stmívání  si  prošli  šikovní  odvážlivci  stezku
odvahy na zahradě s doprovodem hodných bílých paní.
Po rušném odpoledni  a večeru se děti  vyspaly  ve  své
třídě,  paní  učitelky  samozřejmě  s  nimi,  ukončily  tak
svojí  školkovou  docházku  -  a  hurá  vstříc  letním
dobrodružstvím v kruhu rodinném.

Nový školní rok 2017-18 začal úspěšně, máme
plný počet dětí ve všech čtyřech třídách, což je dobrá
zpráva i  pro vás,  obyvatele  Raspenavy -  porodnost  je
zatím  dobrá.  Musím  upozornit  na  uzákoněnou
povinnou  předškolní  docházku  -  od  začátku  tohoto
školního  roku  všechny  děti,  které  dovršily  do
31. 8. 2017  pěti  let,  musí  navštěvovat  předškolní
zařízení.

V polovině září se vydaly dvě třídy nejstarších
dětí - Žabičky a Rybičky - vlakem do Frýdlantu, kde se
na  náměstí  konala  přehlídka  integrovaných
záchranných  sborů.  Počasí  nám  vyšlo,  navzdory
předpovědi  nepršelo,  a  tak  děti  s  napětím  sledovaly
různé   ukázky  práce  -  např.  postup  psovodů  při
simulovaném dopadení  pachatele,  také  si  vyzkoušely,
jak se sedí na policejní motorce atd.

Další  akce  naší  MŠ  -  Soutěž  o  nejkrásnější
jablíčko - má již dlouholetou tradici.

Začátkem října voněla celá budova nadhernými
jablíčky a děti samy si svým hlasováním zvolily vítězné
plody, jejichž majitelé byli odměněni hezkými perníčky
od p. Prudičové.

Vyhlašování  provázely  dvě  p.  učitelky
převlečené  za  ježečky,  děti  si  s  nimi  zasoutěžily  a
zazpívaly podzimní písničky, nakonec si odnesly domů
perníčky i ostatní děti za jablíčka přinesená z domova.

Dne  11.  října  navštívily  dvě  třídy  nejstarších
dětí Naivní divadlo v Liberci, kde tajily dech při pohádce
s názvem „Princ Bajaja“.

Začátkem  listopadu  jsme  přivítali  děti
převlečené za podzimáčky při konání stejnojmenné
akce.  Chválíme  velkou  snahu  rodičů  při  výrobě
krásných kostýmů - některé byly velmi originální.

Děti  v  doprovodu  svých  nejbližších  prošly
vestibulem a šatnami v  kolečku při  přehlídce  masek,
mohly si vyrobit podzimního panáčka, pavoučí čelenku
nebo skládanou dýni, ochutnaly polévku z dýně, dobré
muffiny,  slaný  závin  a  na  závěr  se  prošly  setmělou
zahradou s rozsvícenými lampionky.

Koncem  listopadu  a  začátkem  prosince
probíhají mimo jiné velké přípravy na vánoční
besídky a hlavně - nastává velké těšení se na Ježíška.

Za všechny z Mateřské školy - Renata Novotná
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Podzim ve školce

Přehled vánočních bohoslužeb 2017



V pátek 1.  prosince  odpoledne se  k budově
prvního  stupně  základní  školy  v Moskevské  ulici
v Raspenavě začaly scházet skupinky dětí, rodičů a
občanů  z  Raspenavy  i  okolních  měst.  V 16  hodin
odpoledne zde totiž začínal tradiční, již pátý Vánoční
jarmark.

Zahájení bylo již  opět venku, před budovou
školy,  kde  nám  děti  z dětského  pěveckého  sboru
Včelky,  pod  vedením  paní  vychovatelky  Máji  Malé
zahrály  a  zazpívaly  pár  vánočních  písniček  a
známých koled. Poslední koledu si s dětmi zazpívali i
rodiče. Po skončení programu se již otevřely školní
dveře  a  jarmark  tím  byl  zahájen.  Desítky
návštěvníků  zaplnily  velmi  rychle  prostory  školy
určené  k  jarmarku.  Většina  z  nich  zamířila  k
šatnám,  směnárně  nebo  přímo  k tvůrčím  dílnám,
které  byly  umístěny  ve  všech  třídách.  Letos  jsme
připravili  18  tvůrčích  dílen,  ve  kterých  si  mohli
zájemci vyrobit nejrůznější okrasné předměty nějak
spojené s Vánoci: vánoční blahopřání, vánoční kouli
z vlny,  čajové  potěšení,  vánoční  přáníčko  pro  děti,
vánoční  lucerničku,  vánoční  ozdoby,  vánoční
punčochy,  závěsný  vánoční  věneček,  sněhuláka,
anděla,  vánoční  girlandu,  sněhuláka  „sportovce“,
svíčky z včelího vosku, mikulášské sáčky, andělíčka
z rifloviny,  modravé  perníčky  z papíru  a  ozdobit  si
tradiční  vánoční  perníčky.  Kromě tvůrčích  dílniček
bylo  možné  si  také  opatřit  i  hotové  výrobky.
V nabídce  byly  minivánočky,  ozdobené  perníčky,
keramické  stromečky,  betlémy  z vosku,  zvonky
z pedigu,  svícny z včelího vosku,  ozdoby z kartónu,
drobné keramické předměty, krásné gelové svíčky a
další.

Ani  letos  jsme  nezapomněli  na  to,  že
návštěvníkům  jarmarku  může  při  vyrábění  všech
těch krásných věcí trochu vyhládnout nebo že budou
chtít  uhasit  žízeň.  Pro tento případ jsme připravili
občerstvení.  V  nabídce  byly  nejrůznější  vánoční
pochutiny,  jako  jsou  vánočky,  tradiční  grilované
klobásky,  teplé  i  studené  nápoje,  ale  také  párky
v rohlíku. 

Návštěvníků  jarmarku  bylo  opět  velmi
mnoho, a přestože se jednalo o pátý ročník, byli jsme
znovu mile překvapeni, kolik jich bylo a příjemně nás
potěšily  i  jejich  příznivé  reakce.  Některé  jsme  se
dozvídali ústně – přímo na místě, jiné nám zapsali do
pamětní knihy. Z té opět cituji: „Opět jsme zde nasáli

vánoční atmosféru, která čiší z každého koutu. Vše
bylo  úžasné,  ostatně  jako  vždy.  Moc se  těšíme na
další rok. Odcházíme s úsměvem na tváři a naditými
taškami plnými krásných výtvorů.“ „Vše se nám tu
líbilo.  Těšíme  se  moc  každý  rok.  Krásné  Vánoce:“
„Moc hezké nápady, opět originální. Jen tak dál…“
„Děkujeme  za  krásné  odpoledne.“  „Děkujeme  za
pozvání,  za  príma  připravenou  předvánoční  akci.
Potěšila mě hojná účast malých i velkých z blízka i
z dáli  a  hlavně  nadšení  všech  zelených  skřítků  a
skřítčic.“  „Perfektní  atmosféra,  hezké  vyrábění  pro
děti, stejně úspěšné jako loni, předloni atd…“ „Díky
za krásně strávené odpoledne a příští rok doufáme
zase  na  shledanou.“  K  tomu  asi  již  nemusím  nic
dodávat…

Děkuji všem, kteří se podíleli na organizaci či
průběhu  předvánočního  jarmarku.  Hlavně  paním
učitelkám mateřské i základní školy a vychovatelkám
školní družiny a školního klubu. Ti všichni vymýšleli,
připravovali a vedli jednotlivé tvůrčí dílny a podíleli
se  na  hladkém  průběhu  celé  akce.  Dětem
z hudebního kroužku, které si  s paními učitelkami
připravily krásné vystoupení na zahájení a žákyním
a  žákům základní  školy.  Bez  jejich  práce  bychom
jarmark  jen  velmi  těžko  zvládli.  Pomáhali  nám při
přípravě,  organizaci  i  při  práci  v  tvůrčích  dílnách.
Uklízečkám a školníkům, kteří převáželi nejrůznější
věci, pracovali na výzdobě školy a všechny prostory
potom  vzorně  uklidili.  Kuchařkám,  které  napekly
voňavé  vánočky.  Našemu  zřizovateli  –  Městu
Raspenava za podporu, pomoc při propagaci akce a
úklid  okolí  školy  před  jarmarkem.  Paní  Anně
Kasákové,  která ušila  do jedné  dílny  přes  padesát
krásných  vánočních  punčoch.  Panu  Františkovi
Hillemu za to,  že nám dovezl  smrkové větve,  které
jsme  použili  na  výzdobu  školy.  A  na  závěr  také
děkuji  našim hasičům, kteří  nám velmi  pomohli  s
venkovním  občerstvením.  Díky  nim  jsme  mohli
návštěvníkům  nabídnout  i  grilované  bratwursty  a
klobásky.  No  a  samozřejmě  také  děkuji  všem
návštěvníkům jarmarku  za  to,  že  přišli  a  vytvořili
spolu  s  námi  v  prostorách  školy  tu  správnou
předvánoční atmosféru.
Šťastné a veselé Vánoce všem.

Mgr. Petr Chvojka, ředitel  ZŠ
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Prožijme advent i vánoční svátky v klidu a bezpečí

Čas adventu se každým rokem slaví po čtyři neděle před vánočními svátky. Také lidé v České republice si oblíbili
tradiční oslavy adventního období, ke kterému patří zapalování čtyř svící na adventních věncích. Světlo svíček
může přinést do každého domova atmosféru klidu, pohody a předvánočního rozjímání, ale také neštěstí, pláč, ztráty
na majetku, zdraví a někdy i životech. Abychom předešli podobným nehezkým zážitků s ohněm, máme tu několik
základních rad, jak nakládat se zapálenými svíčkami, olejovými a aromatickými lampami. 

Několik základních rad: 

·      Nikdy  nenechávejme zapálenou svíčku nebo aromatickou lampu  bez dozoru dospělé osoby,  přitom
pozor na únavu, usnutí apod. Zabraňme, aby na hořící svíčku dosáhly malé děti. Příliš nespoléhejme ani
na starší děti bez dozoru.

·      Pod každou zapálenou svíčku, olejovou nebo aromatickou lampu patří podložka z nehořlavého materiálu
o  dostatečné  šíři,  například  z  keramiky,  kovu  nebo  žáruvzdorného  skla.  Pokud  dojde  k  převrhnutí  či
roztavení svíčky, zabrání se nehořlavou podložkou rozšíření ohně na nábytek, interiérové textilie a další
vybavení domácnosti. Nikdy nedávejme pod svíčky ubrousky z hořlavých materiálů, jako je například papír
či textil.

·      Odstraňme  z  dosahu  hořících  svíček  všechny  hořlavé  materiály a  ozdoby,  jako  jsou  větvičky
jehličnatých stromů a další ozdoby z plastů, textilií či papíru.

·      Pozor na vznik průvanu v místnosti,  který může svíčku převrhnout nebo plamen rozkmitat a zapálit
okolní ozdoby na věnci nebo svícnu, případně záclony a další bytové textilie.

·      Dbejme již při nákupu svíčky či adventního věnce  o bezpečnost. Například svíčky, které mají v sobě
zalisované suché květy, listy nebo jiné hořlavé materiály, mohou po prohoření tuto ozdobu snadno zapálit a
následně způsobit požár, který se v bytě šíří velmi rychle.

·      Pokud na adventním věnci nejsou svíčky umístěné v misce z nehořlavého materiálu, který oddělí svíčku od
dekorace a zachytí horký vosk, svíčky v žádném případě nezapalujme. Věnec s nezabezpečenými svíčkami
ponechme pouze jako dekoraci. 

Požáry vánočních stromků od zapálených svíček se v posledních letech objevují spíše ojediněle, protože
většina domácností již dnes využívá elektrické osvětlení. I u něho bychom měli dodržovat základní bezpečnostní
pravidla.  Tedy  kupovat  výrobky  nejlépe  v běžné  prodejní  síti,  opatřené  českým  návodem  použití  a
s příslušnými certifikáty. Hasiči totiž evidují také několik případů z minulých let, kdy kvůli elektrickému zkratu
začal hořet vánoční stromek. 

Vánoce jsou také obdobím přípravy svátečních pokrmů. Při pečení, vaření a smažení nenechávejme bez
dozoru  otevřený  plamen  plynového  sporáku,  dbejme zvýšené  opatrnosti  při  vaření,  aby  nedocházelo  ke
vznícení připravovaných potravin. Pamatujme, že např. horký olej na pánvi a jiné hořlavé kapaliny se nesmí
hasit vodou, jinak může snadno dojít k výbuchu a popálení. Pokud se na pánvi vznítí potraviny, je nejlepší pánev
zakrýt pokličkou, navlhčenou utěrkou nebo třeba plechem na pečení a oheň tak udusit, případně použít hasicí
přístroj s náplní určenou speciálně na jedlý tuk. Před začátkem hašení je třeba vypnout přívod energie.

por. Mgr. Iva Michalíčková, koordinátorka preventivně výchovné činnosti HZS Libereckého kraje
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o době a místě konání volby prezidenta

Starosta  města  Raspenavy podle § 34 odst. 1 písm. a) zák. č. 275/2012 Sb.,   o volbě prezidenta republiky
a změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zák. o volbě prezidenta“) zveřejněním na úřední
desce

 

oznamuje:

 

1.        Volba prezidenta republiky se uskuteční:

v pátek         dne 12. ledna 2018      od 14.00 hodin do 22.00 hodin a

v sobotu       dne 13. ledna 2018      od   8.00 hodin do 14.00 hodin

2.        Místem konání volby 

ve volebním okrsku č.1 je volební místnost – Městský úřad Raspenava, Fučíkova 421, Raspenava  

ve volebním okrsku č. 2 je volební místnost – Dům soustředěné pečovatelské služby, Frýdlantská 532,
Raspenava

ve volebním okrsku č. 3 je volební místnost – Myslivecké zátiší, Hejnická 313, Raspenava  

3.        Hlasovací lístky budou voličům dodány nejpozději 3 dny přede dnem volby prezidenta. Ve dnech voleb volič
může obdržet hlasovací lístky i ve volební místnosti.

4.        Voliči  bude  umožněno hlasování  poté,  kdy  prokáže  svou totožnost  a  státní  občanství  České  republiky
(platným cestovním, diplomatickým nebo služebním pasem České republiky anebo cestovním průkazem nebo
platným občanským průkazem)    

době a místě konání druhého kola volby prezidenta
                                                                              

Starosta města Raspenavy,  podle § 34 odst. 1 písm. b) zák. č. 275/2012 Sb.,  o volbě prezidenta republiky
a změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zák. o volbě prezidenta“) zveřejněním na úřední
desce

 

oznamuje:

 

1.        Druhé kolo volby prezidenta republiky se uskuteční:

v pátek         dne 26. ledna 2018      od 14.00 hodin do 22.00 hodin a

v sobotu       dne 27. ledna 2018      od   8.00 hodin do 14.00 hodin

 

2.        Místem konání volby  

ve volebním okrsku č.1 je volební místnost – Městský úřad Raspenava, Fučíkova 421, Raspenava  

ve volebním okrsku č. 2 je volební místnost – Dům soustředěné pečovatelské služby, Frýdlantská 532,
Raspenava

ve volebním okrsku č. 3 je volební místnost – Myslivecké zátiší, Hejnická 313, Raspenava  

3.        Hlasovací lístky dvou postupujících kandidátů pro druhé kolo volby prezidenta budou voličům vydávány ve
volebních místnostech.

 

4.        Voliči  bude  umožněno hlasování  poté,  kdy  prokáže  svou totožnost  a  státní  občanství  České  republiky
(platným cestovním, diplomatickým nebo služebním pasem České republiky anebo cestovním průkazem nebo
platným občanským průkazem)  
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Informace pro voliče – I. kolo voleb

Informace pro voliče – Případné konání II. kola volby



Dne  8.  září  zahájil  kroužek  po  prázdninové
přestávce  činnost  ve  šk.  r.  2017/18.  Přivítali  jsme
několik nových členů. Než se však začnu rozepisovat o
naší  práci,  musím  vyzdvihnout  jednoho  člena.  A  to
Jakuba  Hanzla,  který  nejen  nás,  nýbrž  i  celý  okres
Liberec  úspěšně  reprezentoval  ve  velmi  náročném
národním  kole  dětské  myslivecké  soutěže  Zlatá  srnčí
trofej, kde obsadil 34. místo z 58 účastníků.

Hned  v  září  jsme  začali  přikrmovat  bažanty
v našem  vlastním  zásypu  (přístřešek  pro  zakládání
krmiva  pro  pernatou  zvěř).  Pšenici  nám  poskytuje
Honební společenstvo Raspenava. Dne 16. září jsme se
pod vedením Míly Černé a Aničky Kvapilové zúčastnili
Mysliveckého dne ve Světlé p. J., kde byly různé poučné
i  zábavné  soutěže  pro  děti  i  dospělé,  jako

např. poznávání druhů zvěře a přírodnin.
O víkendu 8. až 10. října jsme byli na tradiční

společné akci s Pionýrskou skupinou Radovánka 
z Liberce, a to na námi oblíbené Hubertce nad Lázněmi
Libverda.  Bohužel,  počasí  nám  příliš  nepřálo.  Přesto
jsme  uskutečnili  vycházku  do  Libverdy.  Jedna  parta
vyrazila na houby a byla úspěšná. Podnikli jsme i různé
soutěže v  nedalekém okolí  chaty  a uspořádali  Stezku
odvahy. Od listopadu přikrmujeme srnčí zvěř v krmelci,
který jsme si sami postavili. Děti pro něj shromažďují
kaštany,  padaná jablka,  tvrdé pečivo apod.  Ve dnech
24. až 26. listopadu jsme podnikli víkendovku na Zátiší.
O ní podám zprávu v příštím čísle zpravodaje.

Mgr. J. Černý, vedoucí kroužku

Pomalu končí letošní rok a tak nastává doba, ve
které  bychom měli  naší  celoroční  práci  zhodnotit.  Ve
sportu jsou všeobecně hlavním kritériem pro hodnocení
úspěchy  dosažené  na  sportovním  poli.  Výsledky  a
postavení družstev v tabulkách jednotlivých soutěží, to
jsou skutečnosti o které se členové oddílu, příznivci a
široká  veřejnost  nejvíce  zajímají.  Výjimkou  v tomto
směru tak není ani náš oddíl. 

Podíváme  se  tedy  nejdříve  na  to,  jak  si  naše
družstva vedla v mistrovských soutěžích. Při pohledu na
konečné  tabulky  sezony  2016/2017  musíme
konstatovat,  že  se  nám  zase  tak  dobře  nevedlo.
Družstvo  mužů  A,  které  hrálo  II.ligu,  skončilo  na
posledním  12.  místě  tabulky  a  tím  přišel  zákonitě
sestup do nižší soutěže. V oblastním přeboru nás v této
sezoně  reprezentovala   4  družstva  –  muži  B,  ženy,
dorostenci  a  starší  žákyně.  Ani  těmto  družstvům  se
příliš nedařilo. Muži B skončili na 4. místě z celkového
počtu  pěti  účastníků.  Ženy  a  dorostenci  skončili  na
třetích  místech,  ale  v obou  soutěžích  byla  pouze  tři
družstva.  Na třetím místě  z pěti  účastníků  skončily  i
starší  žákyně,  což  lze  brát  jako  úspěch,  když  si
uvědomíme,  že  družstvo  před  touto  sezonou  přešlo
z kategorie mladších žákyň.

Do  mistrovských  soutěží  oblastního  přeboru
sezony 2017/2018 oddíl přihlásil celkem šest družstev
a ta si zatím vedou poměrně dobře. Muži A suverénním
způsobem vedou tabulku a  již  nyní  je  téměř jisté,  že
soutěž  vyhrají.  Muži  B  se  společně  s dalšími  dvěma
družstvy  dělí  o  druhé  místo.  Dorostenci  jsou  po
podzimní části  na třetím místě ze  čtyř účastníků, ale
zde máme velké problémy. Jde především o velmi úzký
kádr, ve kterém je pouze sedm hráčů a tak se všechna
utkání  hrála  bez střídání,  což se  projevilo  na celkové
výkonnosti  družstva.  Soutěž  žen,  ve  které  je  i  naše
družstvo, je silně ovlivněna tím, že v ní hrají pouze dvě
družstva.  Družstvo  starších  žákyň  si  zatím  vede
poměrně  dobře  a  po  polovině  soutěže  je  na  pěkném
druhém místě. Radost nám také dělají mladší žákyně.
Toto  družstvo  jsme  sestavili  prakticky  těsně  před
zahájením soutěží. Malé holčičky jsou doplněny čtyřmi
zkušenějšími  hráčkami  a  výsledky  družstva  jsou  pro
nás  velkým  překvapením.  Druhé  místo  po  podzimní

části  je  velkým  úspěchem.  Všechna  družstva  si  tedy
zatím vedou poměrně dobře a my pevně věříme, že se
jim bude stejně dobře dařit i v jarní části soutěží.

Náš oddíl má již dlouhá léta nevýhodu v tom, že
je v Libereckém kraji zcela osamocen a tak na utkání a
turnaje  musí  cestovat  za  vzdálenějšími  družstvy  do
Mostu,  Žatce,  Chomutova  či  Litvínova.  To  pro  oddíl
bohužel nese velké finanční zatížení. Cestování ve velké
většině financujeme z vybíraných oddílových příspěvků
a nebo z prostředků získaných z různých dotací a to jak
z MŠMT tak i z Libereckého kraje.

Oddíl má v současné době velké problémy s tím,
aby  mohl  vytvořit  chlapecká  družstva.  Nyní  máme
pouze  družstvo  dorostenců.  Hlavním  úkolem  v brzké
budoucnosti  tedy  bude  získat  chlapce  do  družstva
mladších  žáků.  Bez  mládežnických  družstev  nemůže
oddíl dlouho fungovat a my nechceme dopadnout tak,
jako třeba v Novém Městě či sousedních Hejnicích, kde
oddíly národní házené prakticky zanikly.

Poslední  velkou  akcí  v letošním  roce  bylo
uspořádání  oddílového soustředění  pro mladší  žactvo.
To  proběhlo  v Jindřichovicích  pod  Smrkem ve  dnech
24. -  26.  11.  a  zúčastnilo  se  ho  celkem 16  žákyň  a
3 žáci. Tato akce měla mezi účastníky velký ohlas. 

V roce  2018  nás  čeká  řada  úkolů.  Mimo
herních  činností,  tréninků,  mistrovských  utkání  a
turnajů,  je  to  především  oprava  hřiště.  To  se  musí
nějakým  vhodným  a  ne  moc  drahým  způsobem
odvodnit,  neboť  po  více  jak  desetiletém  používání
dochází  k ucpávání  odtokových  děr  a  hřiště  je  skoro
stále podmáčené. Čeká nás také velká oprava tribuny se
sedačkami, která se z důvodu špatného vybudování a
přírodních vlivů sesouvá a bortí. 

Na  závěr  bych  chtěl  poděkovat  všem členům,
hráčům a především pak trenérům a vedoucím za jejich
celoroční práci a reprezentaci našeho oddílu. Poděkovat
musím rovněž Městu Raspenava a dále rodičům a všem
příznivcům  za  podporu,  kterou  našemu  oddílu
vyjadřují.

Všem  občanům  Raspenavy  pak  přeji  šťastné
vánoční svátky a do nového roku vše nejlepší.

Vladislav Kobera, jednatel oddílu
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Z činnosti dětského mysliveckého kroužku Zálesák na podzim
2017

Informace o činnosti oddílu národní házené za rok 2017



Všechny tři obce, které dnes tvoří jeden celek,
byly  založeny  Němci,  kteří  do  našeho  pohraničí
přicházeli  od  13.  st.  na  pozvání  českých  panovníků
z rodu Přemyslovců, aby zdejší území kolonizovali. Naši
králové  tak  chtěli  zvýšit  své  zisky  civilizováním řídce
osídleného území, pokrytého především pralesy. 

První  zmínka  o  Raspenavě  je  z  r.  1343,  ale
nepochybně pochází již ze 13. st. V tomtéž století byly
založeny i obce Luh a Lužec a patří tedy k nejstarším
obcím na Frýdlantsku. Patřily pod frýdlantské panství
(původně sem však jejich obyvatelé přišli jako svobodní,
tedy nebyli  na žádné šlechtě  závislí;  teprve postupem
času  se  stali  poddanými  frýdlantské  vrchnosti).  Byly
jeho lény. To znamená, že půda jednotlivých sedláků a
zahradníků (majitelů zahrad) jim byla přidělena majiteli
panství,  kterým  z  ní  museli  platit  daně  (částečně  i
v naturáliích, tedy úrodě a domácích zvířatech). Když ji
chtěli prodat, museli mít souhlas vrchnosti, a to i když
ji přenechávali svým synům nebo zeťům. Tak tomu bylo
zpočátku. V 17.st. byly Raspenava, Luh a Lužec (stejně
jako některé další obce frýdlantského panství) majiteli
panství  pronajaty  tzv.  lénní,  tj.  nižší  šlechtě,  např.
zemanům.  Jim  pak  majitelé  pozemků  platili  daně,
z nichž  část  šla  do  vrchnostenské  pokladny.  Kromě
šlechty museli majitelé půdy ve všech obcích platit daně
též  farářům,  kteří  z  nich  (kromě  poplatků  za  různé
služby-svatby,  křtiny,  pohřby  apod.)  žili  a  udržovali
církevní  stavby.  Obyvatelé  vsí  museli  též  robotovat
(zadarmo  pracovat)  na  panských  a  církevních
pozemcích.

Na konci 14. st.  měl Luh 33 selských statků,
1 pilu  a  1  zahradnictví.  Část  pozemků  obce  patřila
majitelům panství. 

Výhodou  obcí  na  horním  toku  Smědé,  kam
patří i Raspenava, Luh a Lužec, byla těžba vápence 
a  železné  rudy.  Ta  se  tu  začala  těžit  v  první  třetině
16. st.  Proto  byl  v  Raspenavě  za  dnešní  restaurací
Myslivecké  zátiší  vybudován  železný  hamr,  tedy
železárna,  v  níž  se  železná  ruda  zpracovávala  a  ze
vzniklého železa byly vyráběny zbraně a nářadí. Ruda
do  ní  byla  dovážena  z údolí  Sloupského  potoka,  kde
byly štoly, které mu daly německý název Stollenbach,
počeštěný na Štolpich.  Výrobou železa získala ves na
významu. V 17. st. tu vznikl další hamr, a to na místě
dnešního hotelu Zámeček.

K  obci  Lužec  byla  přiřazena  osada  Peklo.
Vznikla na pozemcích jejího lénního statku. Proto byli
její obyvatelé od počátku poddáni šlechtě. Celé údolí, ve
kterém se osada nachází, bylo do 16. až 17.st. pokryto
loukami a tmavými lesy. Proto bylo nazýváno Pekelným
údolím  nebo  V  pekle  a  tamní  dvůr  byl  pojmenován
Pekelným. Doložen je  již  v urbáři  (soupisu majetku a
povinností  jednotlivých  poddaných)  frýdlantského
panství  z r. 1631. Příčinou příchodu většího množství
lidí do tohoto údolí byl nález železné rudy. Železo bylo
tehdy obzvláště potřeba, a to na výrobu zbraní. Bylo to
období  30-tileté  války,  která  se  odehrávala  v  letech
1618-1648  a  zasáhla  téměř  celou  Evropu,  především
střední.  Podél  Pekelského  potoka  vznikaly  drtičky
železné  rudy  a  rybníčky,  které  zadržovaly  vodu,  jež
k tomu byla zapotřebí. Takto upravená ruda se vozila do
hamrů v  Raspenavě.  Pro  její  těžbu  muselo  být  údolí
značně  odlesněno,  a  tak  vznikly  louky,  které  byly
využívány  k  chovu  ovcí.  Dvůr  se  tak  změnil  na
vrchnostenský  ovčín,  nazývaný  Pekelský.  To  se  však

stalo až po 30-tileté válce. Listinně je doložen v r. 1701.
V roce 1702 nechala u něj vrchnost postavit šest domků
se  zahradou,  které  si  koupili  poddaní,  pracující
v ovčíně.  Ten  se  r.  1717  stal  Pekelským
vrchnostenským dvorem. Bylo to v době,  kdy majitelé
panství  zakládali  vícero  dvorů  pro  chov  mladého
dobytka. Protože dvůr nepřinášel takové zisky, jaké si
vrchnost přála, byly jeho pozemky r. 1780 rozděleny a
v následujících  dvou  letech  většinou  rozprodány  mezi
nové osadníky, přicházející ze sousedních obcí. Protože
1.prosince 1780 začaly být parcely prodávány, je tento
den  považován  za  zakládací  den  Pekla.  Zatímco
v r. 1771 mělo Peklo jen 8 čísel popisných, r. 1786 jich
mělo 39. 1783 byla osada oddělena od Lužce a zřízen
v ní  vlastní  obecní  soud.  1850  byla  opět  sloučena
s Lužcem. 

A  jak  vznikla  jména  našich  obcí?  Jsou  to
překlady  názvů  německých.  Všechna  tři  pojmenování
mají základ ve slově „Au“, což znamená luh nebo niva. A
protože všechny tři obce v takovém prostředí leží, tedy
v údolí,  stalo  se  základem jejich  jmen.  Raspenava  se
německy  nazývala  Raspenau.  Slovo  „raspe“  znamená
drsný. Čili Raspenau znamenalo drsná niva neboli niva
s drsným počasím. Na levém břehu Smědé se totiž více
projevuje  studený  severní  vítr  než  na  jejím  pravém
břehu.  Proto  je  v  Luhu  o  něco  mírnější  počasí  než
v Raspenavě.  Luh  je  totiž  chráněn  svahy  Supího  a
Hadího vrchu a Chlumu a má též mírnější svahy než
Raspenava. To vše mu dalo německý název Mildenau,
tedy mírný luh. A Lužec, který na Luh na pravém břehu
navazuje, znamená malý luh, protože je menší. 

Z  toho  vyplývá  jeho  německé  pojmenování
Mildeneichen,  což  znamená  mírná  nivička.  Jméno  se
však  může  vztahovat  k  tehdejším  blízkým  dubovým
porostům,  které  se  vyskytovaly  na Dubovém vrchu u
Pekla. Dub se německy řekne Eiche. Někteří vědci  se
však přiklánějí  k názoru,  že  skupina  kolonistů,  která
dorazila  do  prostoru  Raspenavy,  si  tu  chtěla
odpočinout,  tedy německy „rasten“,  a od toho vznikla
první  část  jména  Raspenau.  Další  badatelé  se  ale
domnívají,  že  vůdcem kolonistů,    kteří  se  na území
Raspenavy  usadili,  byl  jistý  Raspe  nebo  Raspert
(zkráceně Raspo), a ten že dal jméno našemu dnešnímu
městu.  Také  u Luhu a Lužce  se  vyskytují  názory,  že
jejich zakladatelem byl  nějaký  Mildo,  což  je  zkrácené
jméno  Mildbrecht  nebo  Mildhard,  či  jiné  podobné.
Protože název zněl někdy Mühleichen, odvozuje se, že je
to od mlýnů, které zde byly. První byl obklopen duby.
Německy  se  mlýn  řekne  Mühle.  Peklo  se  od  r.  1784
německy jmenovalo Karolintal, čili Karolínino údolí. A to
po  manželce  majitele  frýdlantského  panství,  hraběte
Kristiána  Filipa  z  Clam-Gallasů,  Karolíně,  rozené
Šporkové.  Za  vlády  jejího  manžela  nad  Frýdlantskem
začalo být totiž Peklo ve větší míře osídlováno.

Nakonec  se  ještě  podívejme,  jak  bylo  území
dnešní  Raspenavy  rozděleno,  než  byly  všechny
jmenované  obce  v r. 1962  spojeny  v  jedno  město.
Raspenava se rozprostírala, jak již bylo uvedeno výše,
na levém břehu Smědé. A to od Hejnic až po Frýdlant.
Luh byl na pravém břehu řeky a táhl se od bývalých
Přádelen česané příze také až k Frýdlantu. A Lužec byl
v prostoru  od  PČP  k Hejnicím  a  Libverdě,  rovněž  na
pravém břehu.

Podle publikace Die Gemeinden Raspenau, Mildenau und Mildeneichen
od A. F. Ressela zpracoval Mgr. J. Černý, kronikář města
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Když  jsem  v únoru  poprvé  oznámil  záměr
uspořádat  v raspenavském kostele  Nanebevzetí  Panny
Marie  adventní  koncert,  řada  lidí  se  na  mě  dívala,
v lepším případě jako na snílka, a nebo také na blázna. 

Nedělní odpoledne však ukázalo, že to byl dobrý
záměr, který ve velké míře oslovil nejen raspenavskou
veřejnost,  ale  i  řadu  dalších  návštěvníků  ať  už
z blízkého  okolí,  či  dokonce  i  z Liberce.  Více  jak
400 návštěvníků předčilo všechny prognózy.

Vynikající  vystoupení  sólistky  opery  Divadla
FXŠ  v Liberci  paní  Věry  Poláchové  –  Kavanové  za
varhanního  doprovodu  Elen  Kadlas  a  vystoupení
smyčcového kvarteta koncertních mistrů z Divadla FXŠ
pod vedením Ištvána Matejči navodilo v kostele pravou
adventní náladu, kterou svým roztomilým vystoupením
doplnily děti zdejší mateřské školy.

Když  poprvé  zazněl  hlas  pí.  Poláchové
– Kavanové  z kúru  kostela  celý  kostel  utichnul  a
s obrovským  zaujetím  sledoval  toto  vystoupení.  Řada
lidí neskrývala dojetí, ale i nadšení. 
Bylo neuvěřitelné, jak tato profesionální pěvkyně, která
má za sebou i angažmá  v Národním divadle, dokázala
bez jakékoliv techniky naplnit  celý kostel nádhernými
písněmi s nádherným hlasem.
Poslechnout  si  z kúru  př.  Cacciniho  Ave  Marii  byl
hluboký zážitek.

Velkému zájmu se těšilo i vystoupení dětí z MŠ

pod  vedením  paní  učitelek  Zdeňky  Vaníčkové,  Marie
Zavřelové  a  kytarového  doprovodu  Hany  Krúpové.
K poslednímu  dětskému  vystoupení  se  pak  přidala  i
pí. Poláchová-Kavanová. Společné vystoupení pak bylo
oceněno  bouřlivým  potleskem  a  na  tvářích  řady
návštěvníku se objevily i slzičky štěstí. To štěstí, které
k adventnímu času tolik patří.

Závěrečné  vystoupení  smyčcového  kvarteta  a
paní Poláchové bylo pak onou „třešničkou na dortu“ a
tak nebylo divu, že nadšené publikum ocenilo pěvecké a
hudební výkony potleskem „ve stoje“. 
Přídavek  v podobě  společného  zpěvu  vánoční  písně
„Narodil  se  Kristuspán“  pak  podtrhnul  celou  skvělou
adventní  atmosféru  přesně  v duchu  toho  co  napsal
jeden z návštěvníků – to tu ještě nebylo!

Na závěr svého příspěvku mi dovolte poděkovat
Městu Raspenava a firmám Milan Drahoš, Petr Beran,
Luboš  Neumann  a  Novus  Česko  s.r.o.  za  finanční
podporu akce a za spolupráci zdejšímu Farnímu úřadu.

No a nakonec ještě velmi dobrá zpráva – již nyní
jsme  se  domluvili  s paní  Poláchovou  -  Kavanovou  a
smyčcovým  kvartetem,  že  za  rok  se  sejdeme
v Raspenavě znova.

A  tak  již  nyní  si  můžete  naplánovat  první
adventní neděli – 2. prosince 2018.

Ing. Vladimír Boháč

Klub českých turistů Raspenava zve všechny příznivce turistiky na „První výlet roku 2018“, který se uskuteční dne
1. 1. 2018. Jedná se již o 36. výlet od doby pořádání. Sraz všech účastníků je na mostě u benzinové čerpací stanice

v Raspenavě v 11:00 hodin. Výlet trvá asi 3  hodiny, dle počasí.

Výbor KČT Raspenava
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Adventní koncert v kostele = nevšední kulturní zážitek

Raspenavští turisté zvou...



V dnešním článku se zaměříme na lupenaté houby
rostoucí na pařezech v blízkém okolí.

Nejznámější houbou je  václavka obecná - rostoucí
ve velkém množství a patří k oblíbeným houbám, přesto ale
mají  v syrovém stavu  mírně  trpkou  až  stahující  chuť,  a
někteří  lidé  na  ně  mohou  být  přecitlivělí.  Proto  se
doporučuje delší tepelná úprava, nejméně 20 minut. Hodí
se k přímému zpracování a velice oblíbené je zavařování ve
sladkokyselém nálevu. Není pochyb, že se jedná o houbu
léčivou. Hodí se při léčbě plicních a jaterních onemocnění a
při žaludečních potížích. Působí také proti bolestem zad a
potlačuje  příznaky  epilepsie.  Našla  také  uplatnění  jako
preventivní lék proti šerosleposti a jiným očním chorobám.
Nevýhodou  je,  že  napadá  také  zdravé  stromy a  proto  je
v nelibosti  u  lesníků.  Už  za  minulého  režimu byl  ústav,
který se zabýval tím, jak vypudit václavku z lesa.

Další  hojnou  houbou  je  opěnka  měnlivá  -  je
trsnatá, klobouk v průměru 3 - 6 cm medový až skořicově
hnědý,  mírně  vyhrblý,  hladký,  za  vlhka  s temnějším
páskem při okraji, který s uschnutím zmizí. Lupeny husté,
bledé posléze rezavohnědé. Třeň tenký, nahoře prsten, třeň
je pod prstenem jemně šupinkatý, na spodu černohnědý.
Dužnina bělavá,  příjemně houbově vonná,  křehká.  Roste
hojně od května do zimy na pařezech převážně listnatých
stromů ve velkých trsech. Je to jedlá, velice chutná houba
ve  všech  úpravách.  Je  to  houba  s velkým  rozsahem
účinných látek, příznivě působících na lidský organismus.
Tato houba v sobě ukrývá vysoký obsah železa a selenu,
který je pro naše zdraví velice důležitý.  Jeho  nedostatek 
se  projevuje  oslabením  imunity  až  po  výskyt
kardiovaskulárních chorob. Používáním této houby si nejen
pochutnáme, ale i posílíme svou imunitu a zvýšíme sovu
odolnost vůči  řádění chřipky.  Začíná být opěvována jako
domnělý  bojovník  proti  rakovině.  Rozsah  účinných  látek
příznivě působících na lidský organismus se stále pečlivě
zkoumá. Já osobně si této houby cením mnohem více než
václavky.
Další  skupinou pařezovek jsou třepenitky,  vyskytující  se

v okolí ve větším množství.  Třepenitka svazčitá (jedovatá) –
roste  v trsech,  klobouk  3  -  6  cm  široký,  sírově  žlutý,
uprostřed červenohnědý nebo ryšavý. Lupeny napřed sírově
žluté, pak špinavě zelené, později fialově červené. Třeň je
sírově žlutý, vláknitý, válcovitý, dutý, dole hnědavý. Žlutá
dužnina odporně hořké chuti. Roste skoro celý rok v trsech
na tlejících pařezech listnáčů i jehličnanů a je velice hojná.
Patří mezi houby jedovaté.  Třepenitka cihlová (nejedlá)  – je
podobná  předešlé,  je  ale  mnohem  statnější,  na  středu
klobouku  je  cihlová  až  ryšavá.  Třeň  je  bělavý,  dole
narezavělý. Lupeny jsou bledě žlutavé, pak hnědoolivové a
posléze  čokoládové.  Dužnina  špinavě  bělavá,  nahořklá.
Roste  hlavně  na  jehličnatých  pařezech  v trsech,  ale  i
jednotlivě.  Patří  mezi  houby  nejedlé.  Třepenitka  maková
(jedlá) – podobná třepenitce svazčité, ale vše je u ní bledší.
Klobouk je bleděžlutavý. Třeň je dole rezavý. Lupeny zprvu
bělavé,  pak  makově  modrošedé,  jakoby  zakouřené.
Dužnina bělavá, bez chuti. Roste po celý rok, často i v zimě
na pařezech smrkových stromů. Patří mezi houby jedlé.

Vladimír Hudec, alias Hříbek
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Houbařské okénko

Pozvánka...



V městské knihovně je možné zakoupit si nástěnný kalendář s fotografiemi Raspenavy
na rok 2018, za cenu 100,- Kč včetně DPH.
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Prodej kalendáře 2018
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Nábor dětí...
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příspěvky občanů. Redakce si vyhrazuje právo příspěvky krátit. Nevyžádané rukopisy se nevracejí. Fotografie jsou pořízeny přispěvovateli.
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